



**Tuesday, 17<sup>th</sup> of November 2009**

**Drake Passage**

**Sunrise: 04:51 Sunset: 21:59**

Human eyes did not see Antarctica until 1820 yet it had been known to exist since the time of Aristotle. Although it has been on our maps and charts and satellite photos for less than two hundred years, it survived in our imaginations for two thousand years before that. Among all the mythical and magical places of the world - Atlantis, El Dorado, the Fountain of Youth - Antarctica is the only one we have found so far. Its very existence is proof of magic. The history of Antarctica is however one of resource rape; first the seals and then the whales. Will there be a third era? We encourage you to keep Antarctica a part of your life always. The people who visit Antarctica may be the continent's best hope for its pristine survival, as they become advocates and emissaries.

07:30 - 09:30 Breakfast buffet is served

09:30 **"Expeditions and Research from a Nordic perspective" (English) with Olle Melander in Framheim Hall**

"Primärproduktion in der Antarktis" (German) with Rudolf Thomann in Polhøgda Hall

11:00 **"In Darwins wake" (English) with Verena Meraldi in Framheim Hall**

"Eisberge und Meereis" (German) with Axel Krack in Polhøgda Hall

12:00 – 14:30 Lunch buffet is served

15:00 **"Climate change" (English) with Olle Melander and John Chardine in Framheim Hall**

„Klima – Klimawandel?“ (German) with Axel Krack und Rudolf Thomann in Polhøgda Saal

17:00 **MV Fram Charity Auction** on Deck 7, Observation Lounge! Among other items is the Captain's Master Chart for this voyage!

18:00 Captain's Farewell Dinner is served for the first seating.

20:30 Captain's Farewell Dinner is served for the second seating.

22:00 Photos of the day- slideshow with Leslie Kelly in the Panorama Lounge deck 7.

22:15 Film: **"Around Cape Horn"** (English) photographed in 1929 and narrated in 1980 by Captain Irving Johnson (approx 40 min). This documentary is a favourite with the Expedition Team, in Panorama Lounge deck 7.

## **Auf der anderen Seite finden Sie das Tagesprogramm auf Deutsch**

Note that the above times are subject to change due to operational, climatic reasons, or Force Majeur.



**Dienstag, 17. November 2009**

**Drake Passage**

Sonnenaufgang: 04:51

Sonnenuntergang: 21:59

Obwohl der erste Mensch die Antarktis erst im Jahre 1820 erblickte, war die Existenz des Südkontinents schon seit den Zeiten von Aristoteles bekannt. Obwohl der Kontinent erst seit 200 Jahren auf unseren Karten und Satellitenfotos erscheint, existiert er schon seit mehr als 2000 Jahren in unserer Vorstellung. Unter all den sagenhaften und mystischen Plätzen auf der Erde – Atlantis, El Dorado, der Quelle des Lebens- haben wir bis jetzt nur die Antarktis gefunden. Die Existenz der Antarktis alleine zeigt, dass Magie existiert. Die Geschichte der Antarktis dagegen ist eine Geschichte der Plünderung von Ressourcen. Erst die Robben, dann die Wale. Wird es eine dritte Ära geben? Wir möchten Sie ermutigen, die Antarktis immer als einen Teil Ihres Lebens im Gedächtnis zu behalten. Die Menschen, die die Antarktis besuchen, sind die grösste Hoffnung, dass der Kontinent in seiner Ursprünglichkeit erhalten wird, denn Sie werden Botschafter und Anwälte für seinen Schutz.

07:30 - 09:30 Frühstücksbuffet

09:30 "Expeditions and Research from a Nordic perspective" (Englisch) mit Olle Melander im Framheim Saal  
**"Eisberge und Meereis" (Deutsch) mit Axel Krack im Polgøhda Saal**

11:00 "In Darwins wake" (Englisch) mit Verena Meraldi im Framheim Saal  
**"Primärproduktion in der Antarktis" (Deutsch) mit Rudolf Thomann im Polhøgda Saal**

12:00 – 14:30 Mittagsbuffet

15:00 "Climate change" (Englisch) mit Olle Melander und John Chardine im Framheim Saal  
**"Klima – Klimawandel?" (Deutsch) mit Axel Krack und Rudolf Thomann im Polhøgda Saal**

17:00 **MV Fram Wohltätigkeits-Versteigerung** in der Panorama Lounge, Deck 7!  
Unter anderem wird die Seekarte dieser Reise versteigert!

18:00 Abschieds-Abendessen des Kapitäns – Erste Sitzung

20:30 Abschieds-Abendessen des Kapitäns – Zweite Sitzung

22:00 Fotos des Tages – Lichtbildershow mit Leslie Kelly in der Panorama Lounge, Deck 7

22:15 Film: **"Around Cape Horn"** (Englisch) aufgenommen 1929 und erzählt 1980 von Captain Irving Johnson (ca. 40 min), Panorama Lounge, Deck 7. Dieser Dokumentarfilm ist besonders beim Expeditions Team beliebt

**Please find the programme in English on the other side**

Wir möchten Sie darauf aufmerksam machen, dass alle hier genannten Aktivitäten und Zeiten sich ändern können, abhängig von Klima, schiffstechnischen Operationen oder unvorhergesehenen Umständen, die ausserhalb unserer Kontrolle liegen



**Tirsdag, 17 November 2009**

**Drake Passasjen**

**Soloppgang: 04:51 Solnedgang: 21:59**

Menneskelige øyne så ikke Antarktis før 1820, men det var likevel kjent at kontinentet eksisterte siden Aristotles sine dager. Selv om det har bare vært å finne i våre kart, sjøkart og satellitt foto i 200 år, har kontinentet vært i den menneskelige fantasien i mer enn to tusen år før det. Antarktis er blant de mest mytiske og magiske steder på jorden sammen med Atlantis, El Dorado, ungdoms kilden etc. Antarktis er den eneste som er funnet så langt ☺. Dets eksistens er nesten magisk. Historien om Antarktis er også en historie om berøvelse av natur ressurser. Først selfangst og deretter hvalfangsten. Kommer det en tredje æra ? Vi oppfordrer deg til å holde Antarktis som en bevisst del av ditt liv. De få menneskene på jorden som får anledningen til å se dette kontinentet er dets beste håp om uberørt overlevelse, da dere blir ambassadører for kontinentet slik dere har sett det idag.

07:30 - 09:30 Frokost buffet er servert

09:30 **“Expeditions and Research from a Nordic perspective” (Engelsk) med Olle Melander i Framheim Konferanserom**  
“Primärproduktion in der Antarktis” (Tysk) med Rudolf Thomann i Polhøgda Konferanserom.

11:00 **“In Darwins wake” (Engelsk) med Verena Meraldi i Framheim Konferanserom.**  
“Eisberge und Meereis” (Tysk) med Axel Krack i Polhøgda Konferanserom.

12:00 – 14:30 Lunsj buffet er servert

15:00 **“Climate change” (Engelsk) med Olle Melander og John Chardine i Framheim Konferanserom.**  
„Klima – Klimawandel?“ (Tysk) med Axel Krack og Rudolf Thomann i Polhøgda Konferanserom.

17:00 **MV Fram veldedighets auksjon** på dekk 7, Panorama Salongen!  
Blant flere ting er det et sjøkart fra denne reisen som går under hammeren

18:00 Kapteinen middag er servert – første bordsetning

20:30 Kapteinen middag er servert – andre bordsetning

22:00 Dagens fotografering – slideshow med Leslie Kelly i Panorama Salongen dekk 7.

22:15 Film: **“Rundt Kapp Horn”** (Engelsk) filmet og fotografert i 1929, og fortalt Kaptein Irving Johnson i 1980 (ca 40 min). Denne dokumentaren er en favoritt blant Ekspedisjons teamet, velkommen til Panorama Salongen dekk 7.

Vi gjør oppmerksom på at alle tider er gjenstand for endring på grunn av operasjonelle, værforhold og for Force Majeur.